

PROACTIVELY PREVENTING VIOLENT EXTREMISM:

UNDERSTANDING AND IMPLEMENTING AWARENESS CAMPAIGNS

A PANEL DISCUSSION (simultaneous translation)

MARCH 29, 2018

The **Centre for the Prevention of Radicalization Leading to Violence** (CPRLV) and the **Canadian Commission for UNESCO** (CCUNESCO) are launching their campaign, *“What if I was Wrong? When we talk, we learn!”* in Ottawa for the first time. This campaign launch, in collaboration with The Norman Paterson School of International Affairs at Carleton University and the Kingdom of the Netherlands Embassy in Canada, will be held at the **Canada Council for the Arts**. Our hosts and experts will take part in a panel discussion touching on various issues related to the use of awareness campaigns as a means to fight violent radicalization.

- **1:15 p.m.** Opening Remarks: Mr. Ambassador Henk van der Zwan, Kingdom of the Netherlands Embassy in Canada, and Mr. Sébastien Goupil, Secretary-General of the CCUNESCO.

PART 1 - 1:30 p.m.-2:30 p.m.

Moderated by Dr. Benjamin Ducol, Research and Support for Innovation Manager at the CPRLV.

Counter-Narratives and Awareness Campaigns in the Field of Violent Radicalization & Extremism: Trends and Pitfalls

This academic, intellectual discussion will lay the theoretical groundwork for the afternoon. It will allow for those present to understand the statistical and societal implications of awareness campaigns.

Panelists include:

- **Dr. Alex S. Wilner**, Assistant Professor of International Affairs at the Norman Paterson School of International Affairs, at Carleton University in Deterrence Theory and Strategic Studies, Terrorism and Counterterrorism, Intelligence Studies, National Security Policy, and Strategic Foresight.
- **Mr. Brandon Rigato**, PhD Candidate in Media/Journalism at Carleton University and co-author of “The 60 Days of PVE Campaign: Lessons on organizing an online, peer-to-peer”, counter-radicalization program
- **Dr. Vivek Venkatesh**, Concordia University, Director & Principal Investigator at Project Someone and UNESCO co-Chair in Prevention of Radicalization and Violent Extremism

BREAK - 2:30 p.m.-2:45 p.m.

PART 2 - 2:45 p.m.-3:45 p.m.

Development and Execution of Awareness Campaigns: First-Hand Accounts of

On-The-Ground Work.

This panel will initiate discussion by those who have experience in the field of awareness campaigns. Slightly more anecdotal, it will demonstrate the concrete evidence of the theoretical framework discussed in part 1.

Panelists include:

- **Ms. Katie North**, organizing student member of the 60 Days of PVE campaign and did a co-op at the Counter-Terrorism and Anti-Crime Capacity Building programs at Global Affairs Canada
- **Mr. Félix Girouard**, organizing student member of L'un, L'autre, Laval University's campaign for Peer2Peer: Challenging Extremism
- **Ms. Jade Boivin**, President of the Quebec committee of No hate speech movement

BREAK - 3:45 p.m.-4:00 p.m.

PART 3 - 4:00 p.m.-4:30 p.m.

The launch of our campaign, “What if I Was Wrong? When we talk, we learn!”.

This presentation will culminate the launch, introducing a tangible way in which the tools learned throughout the afternoon can be implemented.

- **4:30 p.m.** Closing remarks: Mr. Herman Depa-
rice-Okomba, Director of the Centre for the Pre-
vention of Radicalization Leading to Violence
and Yiagadeesen Samy, Director of the Norman
Paterson School of International Affairs at Carle-
ton University

A networking cocktail will follow from 5 p.m. to 7 p.m.



CENTRE FOR THE PREVENTION
OF RADICALIZATION
LEADING TO VIOLENCE



United Nations
Educational, Scientific and
Cultural Organization
Canadian
Commission
for UNESCO

In collaboration with :



Kingdom of the Netherlands



COMMENT AGIR ET PRÉVENIR L'EXTRÉMISME VIOLENT :

29 MARS 2018

REGARD SUR LES CAMPAGNES DE SENSIBILISATION
TABLE RONDE (traduction simultanée)

Le **Centre de prévention de la radicalisation menant à la violence (CPRMV)** et la **Commission canadienne pour l'UNESCO (CCUNESCO)** lancent à Ottawa leur campagne de sensibilisation « Et si j'avais tort? J'en parle, j'apprends! ». Ce lancement, qui se fera en collaboration avec la Norman Paterson School of International Affairs (NPSIA) de l'Université Carleton ainsi qu'avec l'Ambassade Royale des Pays-Bas au Canada, aura lieu au **Conseil des arts du Canada**. À cette occasion, une table ronde sera constituée des hôtes du lancement et d'experts qui aborderont divers enjeux liés à l'utilisation de campagnes de sensibilisation comme moyen pour lutter contre la radicalisation violente.

- **13h15** Mot d'ouverture : M. l'Ambassadeur Henk van der Zwan, Ambassade Royale des Pays-Bas au Canada, et M. Sébastien Goupil, secrétaire général de la CCUNESCO.

PREMIÈRE PARTIE - 13 h 30 à 14 h 30

À noter que M. Benjamin Ducol, responsable de la recherche et de l'appui à l'innovation au CPRMV, agira comme modérateur des panels.

Contre-discours et campagnes de sensibilisation dans le domaine de la radicalisation et de l'extrémisme violents : tendances et dangers

Cette discussion académique, intellectuelle, a pour objectif de lancer les bases théoriques pour l'après-midi et de permettre aux invités de mieux comprendre les implications statistiques et sociales des campagnes de sensibilisation.

Les panélistes seront :

- **Dr Alex S. Wilner**, professeur adjoint aux Affaires internationales de la *Norman Paterson School of International Affairs*, Université Carleton; expertise : théorie de la dissuasion et études stratégiques, terrorisme et contre-terrorisme, études sur le renseignement, politiques sur la sécurité nationale et prospective stratégique.
- **M. Brandon Rigato**, candidat au doctorat en études médiatiques/journalisme à l'Université Carleton, coauteur de «The 60 Days of PVE Campaign: Lessons on organizing an online, peer-to-peer», un programme pour combattre la radicalisation
- **Dr Vivek Venkatesh**, Université Concordia, directeur et chercheur principal pour le projet Someone et co-titulaire de la Chaire UNESCO en prévention de la radicalisation et de l'extrémisme violents

PAUSE - 14 h 30 à 14 h 45

DEUXIÈME PARTIE - 14 h 45 à 15 h 45

L'élaboration et la mise en œuvre de campagnes de sensibilisation : témoignages du travail sur le terrain

Cette table ronde lancera une discussion avec ceux et celles qui ont déjà joué un rôle pratique dans des campagnes de sensibilisation. Plus anecdotique, cette deuxième partie démontrera des preuves plus concrètes, tirées d'expériences de terrain.

Les panélistes seront :

- **Mme Katie North**, étudiante membre du comité organisateur de la campagne 60 Days of PVE ayant pris part à un programme d'enseignement coopératif dans le cadre des programmes d'aide au renforcement des capacités antiterroristes et de lutte contre la criminalité à Affaires mondiales Canada
- **M. Félix Girouard**, étudiant membre du comité organisateur de L'un, L'autre dans le cadre de la campagne Peer2Peer : *Challenging Extremism* à l'Université Laval
- **Mme Jade Boivin**, la Présidente du comité québécois du mouvement Non à la haine

PAUSE - 15 h 45 à 16 h 00

DERNIÈRE PARTIE - 16 h 00 à 16 h 30

Présentation de la campagne « Et si j'avais tort? J'en parle, j'apprends! »

Cette présentation conclura le lancement en faisant un retour sur les outils et pratiques vus au cours de l'après-midi et sur la façon de les mettre en œuvre.

- **16h30** Mot de la fin : M. Herman Deparice Okomba, directeur du CPRMV et M. Yiagadeesen Samy, directeur de la *Norman Paterson School of International Affairs* de l'Université Carleton

Cocktail de réseautage de 17 h à 19 h



CENTRE DE PRÉVENTION
DE LA RADICALISATION
MENANT À LA VIOLENCE



En collaboration avec :



Royaume des Pays-Bas

